



Professor Wang, yu-xin

## (1) 学历 Education Background

1940年出生于北京平谷，1964年7月北京大学历史系考古专业毕业，同年9月入中国社会科学院历史研究所。1989年任研究员，1997年任博士生导师，山东大学和安阳师范学院兼职教授、现兼任中国殷商文化学会会长。

1940 born in Beijing Pinggu , 1964 PhD of Archeology major in History Department, Beijing University. 1964 Join as the member of the History Research Department in China Social Science, and take his post as the researcher in 1989. 1997 PhD supervisor in Shandong University, Professor in the College of Education, Anyang University Present Chairman of China YinShang Culture Association.

## (2) 主要奖项 Major Awards

参加编辑之《甲骨文合集》多次获院、国家级奖励

Awarded National commendations through the publication of <Collection of the Oracle Bone Inscriptions >.

参加之《中国政治制度史》获院第一届优秀科研成果专著一等奖

Awarded the first place at the first "Science Research Accomplishment Professional" through joining of the publication of <The History of Chinese Political>

参加之《中国政治制度通史》（10卷本）获院优秀科研成果奖、第三届国家图书奖、国家社科基金项目优秀成果一等奖

Awarded as "Science Research Accomplishment Professional", National Publication Award, and Accomplishment at the field of National Social Science Fund through joining of the publication of <Chinese Political System>

参加之《中国古代文明与国家形成研究》获院优秀科研成果二等奖

Awarded Second Prize at the "Great Science Research Accomplishment" through joining of the publication of <Studies of Chinese Ancient Civilization and Nation Development>

参加并主编之《甲骨学一百年》获“五个一工程”一等奖、国家图书奖提名奖、郭沫若中国历史学奖三等奖等

Awarded First Prize at the "The Five No.1 Project", Third Prize at the "Chinese History Award", and also nominated at the "National Publication Award" through joining of the editing <The study of the oracle bone inscriptions in the last 100 years> as the main editor.

主编之《甲骨文精粹选读》获河南省教委文科著作二等奖等

Award Second Prize at the "Henansheng Publication Award" as the main editor of <The selected readings of the cream of the oracle bone inscriptions>

### (3) 论著 Works

《建国以来甲骨文研究》

The study of the oracle bone inscriptions after the foundation the PRC (monograph)

《西周甲骨探论》

The discussion of the oracle bone inscriptions in Xizhou Dynasty (monograph)

《甲骨学通论》等

The general theory of the study of the oracle bone inscriptions (monograph)

《商代的马和养马业》

The horse and the breeding of horses (thesis)

《殷人宝玉用玉及对玉文化研究的几点启示》

The enlightenments from the passion for jade, the use of jade of the people in Yin Dynasty and the study of the culture of jade (thesis)

《邢台西周甲骨的新发现及对周原卜辞行款走向的再认识》等。

The new discovery of the oracle bone in Xizhou Dynasty found in Xintai and the recognition of the writing direction of the divination words on the oracle bone found in Zhouyuan (thesis)

#### (4) 主要学术活动 Major Projects and Achievements

王宇信先生充分运用大量出土的甲骨文资料对殷商史探索研究，从商代的田猎、战争、职官、制度到殷商时期的中国社会政治、地理、国家政权和农业生产等方面涉猎广泛，且都取得了重要的学术成果。他主持的科研攻关项目《甲骨学一百年》是甲骨文发现100年来的标志性成果，《甲骨学一百年》分为三大部分，内容包括《甲骨学一百年》、《甲骨文合集补编》、《百年甲骨学论著目》等。王宇信先生还出版有《甲骨学通论》一书，是全面系统地研究总结甲骨学理论的一部力作。王宇信先生是当今国内外享有盛誉的甲骨学大家。

Professor Wang Yuxin achieved great academic accomplishment by searching far and wide at the field of hunting, war, government service, political science at YinShang generation, Geography, and agriculture through the application of great datas of inscriptions on bones and tortoise carapaces. His <The study of the oracle bone inscriptions in the last 100 years> is assessed as the great achievement after discovery of inscriptions on bones and tortoise carapaces. The contents of <The study of the oracle bone inscriptions in the last 100 years> is divided by three parts, <The study of the oracle bone inscriptions in the last 100 years> , <The supplement of the Collection of the Oracle Bone Inscriptions> and <The general theory of the study of the oracle bone inscriptions>. His <The general theory of the study of the oracle bone inscriptions> is assessed as the masterpiece of the theory of inscriptions on bones and tortoise carapaces.